
Kmcfsha zveza lolmaCi zelje Hnaefshega 
ljudstva. 

(Konec.) 
Iz spomenice o željah in zahtevah 

našega kmetskega ljudstva, ki je bila 
predana 4. septembra 1930 po načelniku 
Kmetske zveze Ivanu Šerbineku banu 
dravske banovine s priporočilom, naj 
pošlje opis stanja kmetskega ljudstva 
vladi v Beograd. 

Ceste in vode. 
Za uspešno delo okrajnih cestnih 

odborov je neobhodno potrebno, da se 
tem odborom prepusti samostojno izva
janje odobrenih proračunov. Kakor 
hitro so proračuni okrajnih cestnih 
odborov odobreni od kraljeve banske 
uprave, odnosno od pristojnega mini
strstva, naj je s tem že dana možnost 
in pravica, da cestni odbori izvršujejo 
vsa v proračunu predvidena dela po 
lastni inicijativi, ne da bi bilo treba za 
trošenje proračunskih postavk še po
sebej prositi za otvoritev kreditov. V 
nasprotnem primeru preti nevarnost, 
<la se proračuni sploh ne morejo izvr
šiti pravočasno in v celem obsegu, ker 
«e vsako delo vsled številnih komisij 
glino zavleče in tudi podraži. Zlasti 
velja to za dela, ki jih okrajni cestni 
odbori vršijo v lastni režiji. Tozadevno 
opozarjamo na dosedanjo prakso pri 
Izvajanju občinskih proračunov (oso
Jbito v avtonomnih mestih), kjer se ne 
jahteva otvoritev kreditov od nadzor
jjae oblasti, ki je take proračune odobri
Ja. Izkušnje so pokazale, da prevelik 
jbirokratizem ubija delo samoupravnih 
jedinic, ako se Iste ne upravljajo po 
tnodernih ekonomskih načelih. 

Uvrstitev bivših okrajnih cest v ba
ttovinske. Nujna zahteva je tudi, da 
fcs bivše okraine ceste, ki v odločbi 

kah obstoječi objekti, ki so v nevarno
sti, ne pustijo propasti. Naj se zapo
četa regulacija raznih rek in voda na
daljuje, odnosno naj se z regulacijo 
nanovo začne. Naj se tudi posveti skrb 
potrebnim melioracijam v naših moč
virnatih krajih in hudournikom ter tu
di prepotrebnim vodovodom. 

Kmetijstvo. 
Spomenica podrobno opisuje In tol

mači, kako naj bi se podpirale posa
mezne panoge kmetajstva: vinograd
ništvo, sadjarstvo, živinoreja, hmeljar
stvo itd. Vinogradnikom, ki hočejo me
sto direktno rodeče saditi žlahtno trto, 
naj se dajejo brezplačno cepljenke; v 
legah, ki so za produkcijo kvalitetnih 
(boljših) vin primerne, naj se dajo vi
nogradnikom podpore za obnovo vino
gradov; premije za izvoz vina naj bi 
se dale že od 10 hI izvoznega vina na
mesto dosedaj določenih 50 hI. Ker so 
zadnji čas razni sadni škodljivci, oso
bito cvetoder napravili našemu sadjar
stvu ogromno škodo, se prosi banska 
uprava, da zviša postavko »podpore in 
nagrade za pokončevanje sadnih škod
ljivcevtf. V najizdatnejši meri naj se 
razdelije sadne škropilnice. Kar se ti

'če živinoreje, naj bi se, predno mini
ster za poljedelstvo s pravilnikom od
redi pasemske okoliše za vsako vrsto 
živine posebej, vršili po okrajih razgo
vori, pri katerih naj poleg strokovnja
kov sodelujejo praktični živinorejci. 
Nakup plemenske živine naj se vrši 
predvsem doma. Pri ocenjevanju ple
menjakov naj se nagradi samo doma
ča živina, iz inozemstva nabavljeni ple
menjaki naj se samo licencirajo. Da se 
število plemenskih bikov lažje pomno
ži, naj obdržijo občine iz svojega kme
tijskega sklada v posameznih slučajih, 
tudi prispevek, ki bi ga imele oddajati 
srezkemu kmetijskemu odboru. Z ozi
rom na slabe gospodarske razmere bi 
tudi bilo dobro, da se občinam pride 
na pomoč s podporo, odnosno brezplač
no dodelitvijo plemenjakov. Živinorej
ski fond naj se porabi izključno za one 
kraje, Iz katerih je bil nabran. Za prvo 
pomoč pri živini se naj uvedejo tečaji 
za pomožne živinozdravnike, kakor jih 
je od leta 1910 z najugodnejšimi uspe
hi prirejal bivši kranjski deželni zbor. 
Kar se tiče napovedanega novega lov
skega zakona in zakona o zavarovanju 
proti vremenskim nezgodam, naj bi se 
osnutki teh zakonov pred vzakonitvijo 
poslali Kmetski zvezi v pretres. Ker so 
v mesecih september in oktober kmet
ski starši cesto primorani, da uporab
ljajo otroke za pašo, pobiranje sadja, 
krompirja itd., da vodijo vprežno živi
no pri jesenski setvi itd., naj blagovoli 
banska uprava posredovati, da se proš
nje in predlogi krajevnih šolskih od
borov za skrajšani pouk v teh mescih 
v smislu § 12 zakona o narodnih šolah 
naglo In njim v prilog rešijo. 

Davščine. 
Zaradi obstoječe občutne kmetijske 

krize postajajo davčna bremena pre
visoka in pretežka. Zato prosimo, da se 
zniža trošarina na vino in taksa na 
živinske potne liste; ukine pa se naj 
taksa na sečnlo gozdov ter trošarina 

ministrstva za gradbe z dne 14. junija 
1929 štev. 16.900 niso navedene kot ba
novinske (oblastne) ceste ter so vsled 
tega degradirane med občinske ceste 
prvega reda (§ 5 zakona), pridejo nazaj 
v upravo banovine, oziroma okrajnih 
cestnih odborov in da se proglasijo 
kot banovinske ceste I. ali II. reda To 
pa iz sledečih razlogov: Občine so že 
preobremenjene in nimajo niti finan
čnih niti tehničnih sredstev za uprav
ljanje teh cest, za katere so poprej skr
beli okraji ali oblasti iz lastnih prora
čunskih sredstev. Ceste bi morale nuj
no propadati, kar bi povzročilo veliko 
škodo za narodno gospodarstvo. 

Podpore revnim cestnim okrajem. 
Cestnim okrajem, ki so revni in ne
zmožni vršiti večje gradnje novih, a 
potrebnih cest ali drugih neodložljivih 
investicij, naj zasigura kraljeva ban
ska uprava v svojem proračunu v ob
liki podpor prispevke preko 50% grad
benih stroškov. Izkazalo se je, da so 
nekateri pasivni okraji finančno tako 
šibki, da s težavo krijejo stroške za 
redno upravo in redno vzdrževanje 
cest in da se ne morejo posluževati 
50% banovinskih prispevkov za novo
gradnje, ker svoje 50 procentne kvote 
ne morejo zasigurati in kriti. Krivično 
bi bilo, ako bi mogli samo bogatejši 
okraji (ki Imajo večjo Industrijo In 
večjo davčno moč) izvajati Investicije, 
dočim bi pasivni okraji še bolj propa
dali. 

Uravnava vod In melioracije. Spo
menica poudarja, kako je bila Spodnja 
Štajerska iz narodnostnih razlogov od 
nekdanje avstrijske državne in štajer
ske deželne uprave v tem oziru zane
marlena. Nai se torej n a državnih re



na prostovoljne in obvezne dajatve v 
naturi . 

Poraba banovinskega proračuna. 
Pri sestavi banovinskega proračuna 

»o se upoštevali izdatki za nadaljeva
nje javnih del, ki so bila že započeta. 
Opaža se pa, da delo zastaja in da se 
ne nadaljuje v taki meri, da bi bilo 
pričakovati dovršitve v doglednem ča
su. Na drugi strani je bila v listih ob
javljena vest, da so se pri posameznih 
banovinah pojavili prihranki, ki se bo
do uporabili kot olajšava državnega 
proračuna. 

Z ozirom na gospodarsko krizo, ki 
se opaža posebno v okrajih nekdanje 
mariborske oblasti, ki je dobila svoje 
glavne dohodke iz prodaje vina in le
sa ter žal nima iz tujskega prometa 
skoro nobenih dohodkov, prosimo, da 
se iz banovinskega proračuna čimprej 
nakažejo vsi za nadaljevanje javnih 
del v banovinskem proračunu predvi
deni krediti. 

Združitev poslov. 
Razni zakoni in pravilniki v hvale

vrednem prizadevanju, pritegniti k 
upravi javnih poslov, tičočih se dobro
biti prebivalstva, tudi prebivalstvo sa
mo, določajo snovanje raznih odborov, 
kojih krajevna kompetenca se krije s 
sreskimi mejami. Tako imamo posebne 
odbore: za pospeševanje kmetijstva, 
za zdravstvo, za šolstvo, za ceste. Če 
pa primerjamo in seštejemo delokrog 
teh posameznih odborov, se vidi, da je 
delokrog isti, kakor je bil svojčas pred
viden v sreski samoupravi. Ustvarja
nje teh mnogobrojnih odborov zadeva 
na težkoče, razen tega povzroča znat
ne stroške in nazadnje je tudi težko 
najti za vsak odbor posebne ljudi, ta
ko da bodo morale biti v vseh teh raz
nih odborih ene in iste osebe. To je či
sto naravno, ker gospodarsko življe
nje ni ostro razdeljeno na posamezne 
panoge ampak sega ena panoga v dru
go in se te panoge pri izvajanju gospo
darskega življenja sploh ne dajo strogo 
ločiti. 

Mnenja smo, da bi se dober namen 
zakonodavca mnogo bolje dosegel, ako 
se vsi ti posli po vzgledu nekdanjih 
okrajnih zastopov, oziroma po svoje
časni zasnovi sreskih samouprav zdru
žijo v en okrajni odbor. 

Zato prosimo, da se temu primerno 
Izvrši preureditev in se vsi razni 
ločeni odbori združijo v okrajni samo
upravni edinicl. 


